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توطئه های زیرزمینی
امروز خیانت های زیرزمینی است. یک توطئه های زیرزمینی است که توطئه های 
زیرزمینی در همین ســفارتخانه ها که هســت دارد درست می شود، که مهمش و 
عمده اش مالِ شــیطان بزرگ است که آمریکا باشــد و نمی شود بنشینید و آنها 
توطئه شان را بکنند. یک وقت ما بفهمیم که از بین رفت یک مملکتی و با حرف های 
نامربوطِ دمکراسی و امثال ذلک ما را اغفال کنند که مملکت دمکراسی است و هر 

کسی حق دارد در اینجا بماند، هر که حق دارد توطئه بکند.
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چارهکارعقبنشینیهایبیشتراست!
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سرویس سیاسی -
روزنامه های زنجیره ای با اشاره به اینکه اروپا با تحریم های آمریکا همراهی خواهد کرد ضمن تئوریزه کردن 

عقب نشینی های جدید از تکرار سیاست منتهی به برجام دفاع کردند!
روزنامه زنجیره ای شرق در گفت و گویی به تهدید ایران از سوی رئیس جمهور آمریکا پرداخت و نوشت: بیش 

از یک راه پیش روی ایران وجود ندارد!
در مقدمه این گفت و گو آمده اســت: از آنجا که او توانســته رأي موافق آمریکایي ها را جلب کند و حداقل تا 
پایان دوره اول ریاســت جمهوري اش فرصت دارد، تنها را باقي مانده براي ما اتخاذ سیاست هاي خارجي مدبرانه و 

تلاش براي حل مسائل داخلي است.
داوود هرمیداس باوند دیپلمات سابق در این گفت و گو اظهار داشته است : نگراني من از تحریم   هاي بعدي است. 
تحریم  هاي آمریکا تحریم  هاي یک جانبه مضاعف است یعني دیگران نیز باید رعایت کنند و در صورت نادیده گرفتن 
آن از سوي آمریکا تحریم مي شوند. زمان کلینتون اعلام کردند که تحریم  هاي یک جانبه مضاعف برخلاف قوانین 
سازمان تجارت جهاني و مغایر با حقوق بین المللي است بنابراین وقتي شرکت هلندي در پارس جنوبي پیامد قانون 
داماتو ایران را ترک کرد، توتال فرانسه جانشین آن شد. اکنون وضعیت فرق دارد و شرکت  ها در صورت بي توجهي 

به تحریم  ها از سوي آمریکا تحریم و جریمه  هاي کلان مي شوند.
وی ادامه می دهد: همراهي نســبي اتحادیه اروپا با ما در هر وضعیتي ادامه پیدا نمي کند. بنابراین اگر آمریکا 
بخواهد تحریم   هاي یک جانبه مضاعف خود را علیه ما فعال کند، بسیاري از شرکت  هاي اروپایي ترجیح مي دهند 

که خودشان را به دردسر نیندازند. آنها مي آیند، مذاکره و تفاهم مي کنند اما در مرحله اجرا متوقف مي شوند.
در بخــش دیگری از این گفت و گو آمده اســت؛ »حمایت مــا از دولت و برجام به خاطر این بود که افزایش 
تحریم   ها و رســیدن به اقدام نظامي  یک تنگناي بدون بازگشــت بود. اگر آمریکایي  ها تحریم   هاي جدید را اعمال 
کنند، کار سخت مي شود زیرا شرکت  ها نیز مثل دولت  ها به منافع خود فکر مي کنند و جایي که نگراني باشد وارد 
نمي شــوند. جایي که نگراني باشــد ریسک سرمایه گذاري را نمي پذیرند. ما اکنون شدیدا نیازمند جلب سرمایه و 
تکنولوژي پیشرفته هستیم. تکنولوژي مورد نیاز در پارس جنوبي را آمریکا در اختیار دارد و شرکت  هاي این حوزه 

با وجود مخالفت دولت آمریکا وارد عمل نمي شوند.«
مسئولین دولتی پیش از این بارها به این مسئله اشاره کرده بودند که دولت های اروپایی آقا اجازه هستند و 
اگر با آمریکا به عنوان کدخدا مذاکره و به نتیجه برسیم مشکلات حل و برجام به نتیجه می رسد، با تغییر دولت 
آمریکا و تحریم های فزاینده رویکرد و استدلال مقامات دولتی تغییر کرد و بخصوص رئیس جمهور بارها در جلسات 
مختلف گفته است که برجام یک تعهد چندجانبه با پشتیبانی شورای امنیت بوده و امکان نقض آن وجود ندارد.

گفتنی است داود هرمیداس باوند در مصاحبه با روزنامه آرمان نیز در پاسخ به این سوال که »آیا تحریم های 
جدیدی که ایالات متحده علیه ایران وضع کرده، از نظر شــما نقض معاهده برجام محســوب می شود؟« گفت:» 
همین طور اســت. برای مثال، در برجام موضوع آزادی فروش هواپیماهای مســافربری مطرح شده و بدون تردید 

تحریم های جدیدی که اجازه فروش هواپیما به ایران را نمی دهد، نقض برجام محسوب می شود«.
گفت و گوی منتشر شده در روزنامه شرق  و آرمان به خوبی نشان می دهد که تحریم های فزاینده آمریکا که 
شرکت ها و کشورهای اروپایی مجبور به پیروی و اجرای آن هستند در عمل برجام را بی اثر و غیرقابل اجرا کرده است. 

روزنامه های زنجیره ای که بزک کردن برجام را وظیفه خود می دانند با این تناقضات نمی دانند چه کنند.
اعتراف روزنامه آرمان به نقض برجام از سوی آمریکا در حالی است که در روزهای اخیر آمریکا ضمن تصویب 
تحریم های جدید، فروش هواپیما به ایران را ممنوع کرد.اما در این میان روزنامه های زنجیره ای مدعی اصلاحات 
با سانسور اصل مسئله مبنی بر »تصویب تحریم های جدید ضدایرانی« و »ممنوعیت فروش هواپیما به ایران« باز 

هم به بزک آمریکا پرداختند.
گفتنی اســت در دو سال گذشــته پس از فروش چند فروند هواپیما در آستانه انتخابات- که حکم شیرینی 
آدامســی را داشــت- این اتفاق به تیترهای اول روزنامه های زنجیره ای و ترجیع بند مصاحبه ها و ســخنرانی های 
دولتمردان تبدیل شد و با بوق و کرنا از آن به عنوان دستاورد بزرگی که مقدمه لغو همه تحریم هاست یاد کردند.

اکنون اما، آمریکا همان شیرینی آدامسی را هم پس گرفته و ضمن افزایش چندباره تحریم ها، فروش هواپیما 
به ایران را هم ممنوع اعلام کرده اســت و این به معنا و مفهوم آن اســت که دستاورد »تقریبا هیچ« به »تحقیقاً 

هیچ« رسیده است.
ضرورتبهروزرسانیعقبنشینیهایگذشته!

روزنامه زنجیره ای بهار در ســرمقاله خود با تئوری پردازی برای عقب نشــینی های هر چه بیشتر نوشت: »می توان 
دســتاورد برجام را به یک فناوری و یا یک کالا با فن آوری روز جهانی همچون گوشــی تلفن همراه تشــبیه کرد... اگر 
همچون بســیاری از تولیدکنندگان داخلی مثل خودروسازان عزیز وطنی در مورد برجام نیز سال های سال به عرضه و 
فروش تکنولوژی چندین سال قبل اصرار ورزیم شاید با سیاست های بسته در عرصه داخلی، همچون خودروهای پراید 
و پیکان بتوان کماکان برجام را نیز به مردم بفروشیم، ولی مسلما در عرصه جهانی عدم بروزرسانی دیپلماسی و تدوین 

استراتژی سیاست خارجی، منجر به این خواهد شد که برجام به مرور دیگر خریداری نخواهد داشت.«
پس از امضای برجام در حالی که قرار بود تحریم ها در همان روز و ساعات نخست لغو شود این تحریم ها هر روز به 
بهانه های مختلف به روز و تشدید شدند با این وجود دولت به شکست سیاستی که آن را برد – برد می نامید اعتراف 
نکــرد، روزنامه های زنجیره ای نیز که تا دیروز به بزک کردن برجام مشــغول بودند ایــن روزها با اذعان به تحریم های 
گسترده جدید که اروپایی ها نیز مجبور به همراهی با آن هستند چنان چه بخش هایی از آن در این گزارش ذکر شده 
است در یک فرار به جلوی آشکار خواهان عقب نشینی بیشتر ایران در حوزه های دیگر تحت عناوین تاسف آوری چون 

برجام های بعدی هستند!
مشخص نیست زمانی که برجام نخست به هیچ نتیجه مثبتی برای ایران نرسیده است کشور چرا بایستی خود را 

اسیر و درگیر سیاست آزموده شده و شکست خورده پیشین کند؟!
لجنمالينفتي!

روزنامه قانون در گزارشــی به رها شدن پســماندهای خطرناک و آلوده در محیط زیست پرداخته و نوشت: 
پسماندهاي وزارت نفت جزو پسماندهاي ویژه محسوب مي شوند که بر اساس شواهد طي چند دهه اخیر به راحتي 
در دریا، دشت،کوه و بیابان رها شده اند. آشفتگي در مدیریت پسماندهاي نفتي به اندازه اي است که آمار دقیقي از 

پسماند سالانه تولیده شده در وزارت نفت وجود ندارد.
در ادامه این گزارش آمده اســت : براســاس شواهد سالانه، بیش از چهار میلیون تن پسماند ویژه، صنعتي و 
خطرناک در ایران تولید مي شــود که حدود 15 تا 20 درصد آن مربوط به پســماندهاي نفتي اســت که به گفته 
بسیاري از کارشناسان، هیچ قدمي براي امحاي آن برداشته نشده است. طبق قانون مدیریت پسماند، وزارت نفت 
باید پسماند هاي خود را کدگذاري و طبقه بندي کرده و سپس میزان آن را اعلام کند و بگوید این پسماندها چگونه 

و توسط چه شرکت هایي امحا مي شود.
در این گزارش همچنین آمده است : براساس شواهد موجود بسیاري از پالایشگاه هاي کشور براي بحث امحاي 
پســماند با شــرکت های حمل و نقل قرارداد منعقد مي کردند. این شرکت ها نیز به راحتي پسماندهاي خطرناک 
نفتي را در کوه و دشت بدون بي خطرسازي رها مي کردند، البته درچند سال اخیر سازمان حفاظت محیط زیست 
با پالایشگاه هاي متخلف برخورده کرده، اما همچنان پالایشگاه هاي بسیاري وجود دارند که پسماند خود را در هر 

منطقه اي تخلیه مي کنند.
اذعانبهمشکلساختاریدرمدیریتاقتصادی

روزنامه حامی دولت آرمان در گزارشــی با اشاره به مشکلات ساختاری اقتصاد ایران نوشت: نشست مشترک 
فعالان بخش خصوصی و نمایندگان موسســه »پرایس پاترهاوس کوپرز« فرصت مناسبی در اختیار اقتصاددانان 
و فعــالان بخش خصوصی قرار داد تا در مورد اصلاح ســاختار های اقتصادی اظهار نظر کنند. مباحث مربوط به 
فســاد و شــفافیت اقتصادی از عمده مباحث مطرح شده در این نشست بود و یک اقتصاد دان با بیان اینکه ...بعد 
از گذشت ۴0 سال، کره شمالی و ترکیه ]از نظر درآمد سرانه[ در وضعیت بهتری قرار گرفته اند، اقتصاد ایران را 
درگیر با مشکلات مختلف توصیف کرد.« در ادامه این گزارش آمده است » مشکلات امروز اقتصاد کشور ناشی از 
ساختارهای اقتصادی از جمله وابستگی به نفت، دولتی بودن اقتصاد و تحریم های اقتصادی است و باید اصلاحات 
ساختاری انجام شود. در حال حاضر نظام سیاستگذاری اقتصادی، بانکی و سرمایه ای ایران پر اصطکاک است و با 
این وضعیت سرمایه گذاران خارجی کمتر راغب به فعالیت در کشور هستند.« به نظر می رسد مدعیان اصلاحات 
و روزنامه های زنجیره ای که در ماه های گذشته و بخصوص در دوران تبلیغات انتخاباتی در مقابل هرگونه انتقاد از 
وضعیت اقتصادی کشور و مدیریت آن جبهه گیری کرده و واکنش نشان می دادند این روزها به حقانیت انتقادات 

صورت گرفته از سوی افراد و رسانه های مختلف اذعان دارند.
حرفعارفنظرشخصیاوبوده!

عطریانفر از اعضای حزب کارگزاران سازندگی در واکنش به اظهارات عارف رئیس فراکسیون امید مجلس مبنی بر 
اینکه »در انتخابات 98 ائتلافی در کار نخواهد بود« با شخصی خواندن این اظهارات گفت : اگر هم آقای عارف چنین 

نظری داشته باشند باید در زمان مقرر و با حضور شخصیت های موثر جریان اصلاحات درباره آن تصمیم گیری شود. 
روزنامه آرمان به نقل از عطریانفر که با خبرآنلاین گفت و گو کرده است نوشت : آنچه برای ما در فعلیت امر اهمیت 
دارد واقعیتی است که شکل گرفته است. واقعیتی که وجود دارد این است که فراکسیون امیدی شکل گرفته و مرکب از 
اصلاح طلبان و جمعی از مستقلین است. من اینکه الزاما همه نیروها باید در یک سری موضوعات همفکر و همنظر باشند 

را در فعالیت ها و رقابت های سیاسی به رسمیت نمی شناسم.  
گفتنی است پیش از این عطریانفر در اظهار نظری با انتقاد از عملکرد فراکسیون امید گفته بود : ما به عنوان برخی 
از چهره های اصلاح طلب در جبهه اصلاحات، اطلاعات دقیقی از آنچه در فراکسیون امید و پارلمان می گذرد، نداریم اما 
پیام هایی که از سوی برخی نمایندگان شنیده ایم نشان می دهد عملکرد مدیریت فراکسیون امید در جریان رای اعتماد 
به وزرا چندان رضایت بخش نبوده است. وی همچنین گفته بود : عطریانفر خاطرنشان کرد: مجموع دیدگاه ها دلالت بر 
آن دارد که فراکســیون امید در مدیریت نیازمند بازنگری اســت و باید ظرفیت ها دوباره ارزیابی شوند و تجدید ساختار 

شوند تا امکان اعتماد قطعی به این فراکسیون در برخی بزنگاه ها فراهم شود.
گفتنی است در ماه های گذشته و بخصوص پس از رای اعتماد نمایندگان به وزرای پیشنهای رئیس جمهور و رای 
نیاوردن بی طرف انتقادات به عملکرد فراکسیون امید شدت گرفته است، این انتقادات اختلافات درونی جریان اصلاحات 
را به خوبی نشــان می دهد اختلافاتی که این پیام را به بیرون مخابره می کند که مدعیان اصلاحات به فکر مشــکلات 

مردم نبوده و تنها دنبال منافع خود هستند.
اعتبارحرفهایقشنگروحانیتاروزانتخاباتبود!

روزنامه مردمسالاری در یادداشتی به نقد اقدامات رئیس جمهور پیش و پس از انتخابات و تعارضات آن پرداخت و 
نوشت : اعتبار حرف های قشنگ روحانی تا روز انتخابات بود!

در بخشی از این یادداشت آمده است : این بی انصافی است که چون مَرکبمان از پل آخر گذشت، بی خیال از ایرانِ 
پس از 1۴00، مردم را از حماســه آفرینی های بعدی، که هرکدامشــان می تواند مایه افزونیِ اقتدار نظام باشــد، نا امید 
کنیم...نگاه هایِ ناباورِ این روزهای مردم نشان می دهد که اعتبار حرف های قشنگ تا همان زمان انتخابات است و بس! 
ایرادِ ســخنان خوب و دلچســب، در تنفیذ، در تحلیف و در سازمان ملل اگرچه ستودنی است، اما تداوم تکرارِ حرف، در 

تنگنایِ بی عملی، به لوث شدنِ موضوع منتهی می شود.

در مصاحبه با سی ان ان

روحانی تهدید كرد
بازگشت به پیش از برجام ظرف چند روز

رئیس جمهور کشورمان در مصاحبه با یک 
شبکه آمریکایی تاکید کرد: اگر ایران بخواهد 
به شرایط قبل از برجام برگردد، در عرض چند 

روز این کار انجام خواهد شد.
رئیس جمهوری اســلامی ایــران که به منظور 
شرکت در هفتادودومین اجلاس سران کشورهای 
عضو مجمع عمومی سازمان ملل متحد به نیویورک 
ســفر کرده اســت در مصاحبه با شبکه سی ان ان 
آمریکا در پاســخ به این ســوال که »رهبر معظم 
انقــلاب ایران گفتند که عکس العمل از طرف ایران 
خیلی جدی خواهد بود. شــما هم گفتید می توانید 
در طول چند ســاعت از برجام خارج شوید؟ کشور 
شما چه کار خواهد کرد؟« اظهارداشت: گزینه های 
مختلفــی را در برابر این موضوع در اختیار خواهیم 
داشــت. اگر آمریکا از برجام خارج شود. برای این 
کار برنامه ریزی و فکر شــده که چه اقداماتی انجام 
خواهیم داد. بنابراین اگر چنین چیزی اتفاق بیفتد 
به ســرعت اقدامات ایران را دنیا شاهد خواهد بود. 
ایران اگر بخواهد برگردد به شرایط قبل از برجام، در 

عرض چند روز این کار انجام خواهد شد.
حمایت از تمامیت ارضی عراق

رئیس جمهور کشــورمان در دیــدار »آنتونیو 
گوتــرش« دبیرکل ســازمان ملل که در حاشــیه 
اجلاس ســران کشورهای عضو مجمع عمومی این 
سازمان برگزار شد، همگان و از جمله سازمان ملل 
متحد را به حمایت قاطع و حفاظت از قانون اساسی 
و تمامیت ارضی عراق فرا خواند و گفت: بحث همه 
پرسی در اقلیم کردســتان عراق و هرگونه حرکت 
در جهت تغییر مرز و جغرافیای کشورهای منطقه 

بسیار خطرناک است.
دبیر کل سازمان ملل متحد نیز در این دیدار با 
ابراز خرسندی از دیدار و گفت وگو با رئیس جمهوری 
اسلامی ایران، به ضرورت اجرای کامل و دقیق برجام 
از سوی همه طرف ها اشاره کرد و گفت: حقیقیت این 
است که جمهوری اسلامی ایران به تعهدات خود در 

قبال برجام عمل کرده است.
عدم پایبندی آمریکا به تعهدات بین المللی

روحانی در دیدار »اوو مورالس« رئیس جمهوری 
بولیوی که روز دوشــنبه در حاشیه نشست سران 
کشورهای عضو مجمع عمومی سازمان ملل متحد در 
نیویورک انجام شد، گفت: برای توسعه و تقویت همه 
جانبه همکاری های تهران و بولیوی هیچ محدودیتی 
وجود ندارد و تقویت این روابط در راستای علاقه و 

منافع دو ملت است.
وی با بیان اینکــه آمریکایی ها به هیچیک از 
تعهدات بین المللی خود متعهد نیستند، گفت: امروز 
شاهدید که آمریکایی ها قراردادهای خود با کوبا و 
دیگر کشورها را یکی پس از دیگری زیر پا می گذارند 
و درباره توافق هســته ای نیز به دنبال بهانه تراشی 
هستند و دنیا اکنون آنچه را که ایران پیوسته تکرار 

می کرد که آمریکا قابل اعتماد نیست،  شاهد است.
رئیس جمهور بولیوی نیز در این دیدار از ایران 
به عنوان یک کشــور دوســت نام برد و تاکید کرد: 
بولیوی مصمم به توسعه و تعمیق همکاری های خود 

با جمهوری اسلامی ایران در همه عرصه ها است.
 پیشنهاد مذاکرات هسته ای جدید!

روحانی در دیدار »امانوئل مکرون« رئیس جمهور 
فرانسه که در حاشیه نشست مجمع عمومی سازمان 
ملل انجام شــد، رفتارهای دولــت فعلی آمریکا در 
ارتباط با برجام را برای جامعه جهانی نگران کننده 
برشمرد و تاکید کرد: تنها نهادی که باید بر برجام 
نظارت کند آژانس بین المللی انرژی اتمی است که 
تاکنون هفت بــار صراحتا بر پایبندی ایران بر این 
توافق تاکید کرده است و نباید برخی ها توافق روشنی 

همانند برجام را به مسایل دیگر مشروط کنند.
رئیس جمهور فرانسه نیز در این دیدار با تاکید بر 
عزم کشورش برای گسترش و تعمیق روابط با تهران 
گفت: دوره پسابرجام فرصت مناسبی برای گسترش 
همکاریهای مشترک ایجاد کرده و پاریس به برجام 

متعهد است و از آن حمایت می کند.
پس از این دیدار، خبرگزاری رویترز در گزارشی 
نوشــت: یکی از مقامات ارشد فرانسه اعلام کرد که 
رئیس جمهور این کشــور در دیدار با رئیس جمهور 
ایران پیشنهاد مذاکرات هسته ای جدید با ایران بعد 

از سال 2025 را مطرح کرده است.
گفتنی اســت در هفته هــای اخیر نحوه رفتار 
آمریــکا با برجام با کلیدواژه »مکمل برجام« مطرح 
شده است. بر این اساس آمریکا و کشورهای اروپایی 

در پی آن هستند که برجام را از یک توافق مدت دار 
به توافقی دائمی تبدیل کنند. در هفته های گذشته 
نیز فرانسه اعلام کرده بود که می توان مکمل هایی 
بــرای برجام در نظر گرفت. رئیس جمهور فرانســه 
تاکید کرده بود که برجام در ســال های 2025 به 
بعد می تواند با یکســری اقدامــات لازم در رابطه با 
موشک های بالســتیک ایران همراه باشد و تکمیل 

شود.
مقامات غربی به دنبال آن هستند تا محدودیت ها 
و بازرسی های بی سابقه برجام دائمی شده و مسائلی 
مانند نابودی یا مهار توان موشکی و محور مقاومت و 

قدرت منطقه ای ایران نیز به آن اضافه شود.
لازم به ذکر است که در حین مذاکرات هسته ای 
منجر به برجام، فرانســه نقش پلیس بد را به عهده 
داشــت و هر جا که توانست در مسیر منافع ایران 

سنگ اندازی کرد.
گسترش همکاری های تهران و وین

بــه گزارش مهر، رئیس جمهور کشــورمان در 
نیویــورک و در دیــدار رئیس جمهور اتریش گفت: 
هر حرکت اقتصادی نیازمند محیط مناسب است و 
در طول ســالهای گذشته هیچ کشور و شرکتی که 
با ایران کار و یا در کشــورمان سرمایه گذاری کرده 

، پشیمان نیست.
وی افزود:  فرصت های فراوان سرمایه گذاری در 
ایــران از جمله در حوزه انرژی، راه و راه آهن، بانک 
و بیمه، گردشگری، تحقیقات و فناوری وجود دارد 
که اتریش نیز می تواند از این فرصت ها بهره بگیرد.

آلکساندر فان دربلن رئیس جمهور اتریش نیز در 

این دیدار خواهان گسترش و تعمیق همکاری های 
تهــران و ویــن در همه عرصه ها شــد و گفت: ما 
علاقه مند به روابط خوب و سرمایه گذاری مستقیم 

در ایران هستیم.
وضعیت غمبار مسلمانان میانمار 

روحانی همچنین در حاشــیه اجلاس ســران 
کشــورهای عضو مجمع عمومی ســازمان ملل در 
دیدار نخست وزیر سوئد گفت: تروریست ها در عراق 
و سوریه در حال شکست هستند و مذاکرات خوبی 
در آستانه پایتخت قزاقستان در ارتباط با سوریه با 
حضور ایران، روســیه و ترکیه در جریان اســت که 
موفقیت های خوبی داشــته است و همه تلاش ها 

باید در مسیر ثبات و امنیت منطقه متمرکز شود.
 روحانی وضعیت غمبار مسلمانان میانمار را نیز 
تکان دهنده خواند و اظهارداشت: شرایط سختی برای 
مسلمانان میانمار پیش آمده و ۴00 هزار بی گناه آواره 
شــده اند. فشــار بر دولت میانمار برای توقف نسل 
کشی و اعمال خشــونت علیه مسلمانان یک اقدام 
ضروری اســت و بی تردید نقش اتحادیه اروپا برای 
توقف فشارهای غیرانسانی بر مسلمانان میانماری و 

کمک به آوارگان حائز اهمیت است.
نخســت وزیر ســوئد نیز در این دیدار که در 
محــل اقامت رئیس جمهــوری در نیویورک انجام 
شــد، خواهان اجرای سریعتر تمامی توافقات میان 
دو کشور شــد و گفت: اطمینان می دهم که هیچ 
محدودیتی برای توسعه همکاری های اقتصادی میان 
دو کشــور وجود ندارد و ما از رفع مشکلات بانکی 

حمایت می کنیم.

گزارش کیهان از تشدید اختلافات اصلاح طلبان

لیست بی معرفت های فراكسیون امید در حال تهیه است!

رئیس  مجلس شورای اسلامی گفت: در سایه بیداری و آمادگی رزمندگان 
سپاه و سایر نیروهای نظامی است که دشمنان انقلاب اسلامی جرات جسارت 

به مرزهای ایران اسلامی را ندارند.
علی لاریجانی در جریان بازدید از مناطق مرزی استان های آذربایجان غربی و 
شــرقی گفت: حضور نیروی زمینی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی همانند گذشته 
امنیت پایدار را در مرزها برقرار کرده و علاوه بر این رزمندگان ســپاه در حوزه های 
مهندسی و ساخت جاده ها در ارتفاعات و نقاط صعب العبور نیز کارهای خوبی کرده اند.
رئیس  مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه ساماندهی خوبی در زمینه استقرار 
نیرو در مرزها صورت گرفته اســت، افزود:  اشرار و ضدانقلاب ضربه های شدیدی از 
نیروهای نظامی و امنیتی جمهوری اســلامی خورده اند و ارتقای امنیت مرزها یک 
هشــدار به عناصر ضدانقلاب است. نیروهای نظامی در مرزها همیشه باید هوشیار 

باشند و رصدهای لازم در مرزها انجام شود و نباید از انجام این مهم غفلت کرد.
به گزارش ایسنا لاریجانی در جریان بازدید مرزهای مشترک جمهوری اسلامی 
ایران با کشورهای ترکیه، ارمنســتان و آذربایجان از پاسگاه های مرزی شهیدان و 
شگفتان و مناطق مرزی تیســه، زرینه، بزتپه، سلیوانا، قلعه زینال تابوتان، منطقه 
بورآلان، غار ســمندران دشت شیبلو و بســیاری دیگر از مناطق مرزی استان های 

آذربایجان غربی و شرقی بازدید کرد.

لاریجانی در بازدید از مناطق مرزی شمال غرب:

 در سایه آمادگی سپاه و نیروهای نظامی 
دشمنان جرأت جسارت به مرزهای ایران ندارند

سرویس سیاسی-
نماینده عضو فراکسیون امید با بی معرفت 
خواندن برخی اعضای این فراکســیون گفت : 
فراکسیون امید اساسنامه ای دارد و در این میان، 
برخی بی معرفتی و به آن پشت کردند؛ طبیعی 
است که برای دور بعدی انتخابات مجلس، حتما 
باید چهارچوبی تهیه شــود که همه اعضا، به 

اساسنامه پایبند باشند.
قاســم میرزایی نیکو در گفت و گو با »انتخاب« 
درباره نپیوستن و پشت کردن برخی نمایندگان لیست 
امید به فراکسیون امید، هم گفت: یکی از معضلات 
و مشــکلات ما این اســت که احزاب در کشور فعال 
نیستند؛ احزاب اصلی و بنامی نداریم و سعی نکرده ایم 
احزاب را پروبال بدهیم. البته منظور من احزابی که 
یک روزنامه و 5 عضو دارند نیست؛ بلکه منظور احزابی 
هستند که با مردم باشند و مردم را نمایندگی کنند.
وی بــا  اشــاره به ضــرورت فعالیــت مجموعه 
اصلاح طلبــان زیر چتر یک حزب واحد گفت: وقتی 
حزبی قدرتمند وجود نداشته باشد، کسی تعهد حزبی 
ندارد؛ بنابراین در این شرایط نمی توان توقع داشت که 

افراد به تعهدات خود پایبند بمانند.
نماینــده دماوند و فیروزکــوه در ادامه و درباره 
پیش بینــی اخیر عــارف مبنــی بر عــدم ائتلاف 
اصلاح طلبان در انتخابات 96 گفت: فراکسیون امید 
اساسنامه ای دارد و در این میان، برخی بی معرفتی و 
به آن پشت کردند؛ طبیعی است که برای دور بعدی 
انتخابات مجلس، حتما باید چهارچوبی تهیه شود که 

همه اعضا، به اساسنامه پایبند باشند.
وی افزود: آقای عارف دنبال لیســت امید پاک، 
یکدســت و خالص اســت؛ هدف هم پایبندی اعضا 
به آن اســت؛ موضوعی که در حال حاضر در برخی 
موارد رعایت نشــده و اگر می شد مورد مواخذه قرار 

نمی گرفتیم.
این نماینده عضو فراکسیون امید در واکنش به 
اظهارات سخنگوی این فراکسیون درباره اعلام لیست 
افرادی که با لیســت امید وارد مجلس شدند ولی به 

فراکسیون امید پشت کردند گفت: لیست مذکور در 
حال تهیه اســت ولی جزییات آن را دوســتان ما در 

فراکسیون می دانند.
وی در پاســخ به این ســؤال که آیا این افراد در 
لیست امید ســال 98 حضور خواهند داشت یا خیر 
گفت: اگر من باشم، این آقایان را در لیست نمی گذارم.
گفتنی اســت به دنبال انتخابات دهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی روزنامه های زنجیره ای مدعی 
پیروزی قاطعانه اصلاح طلبان با محوریت فراکسیون 
امید شدند ولی با گذر زمان و در بزنگاه ها تعداد واقعی 
اعضای این فراکسیون مشخص شد و معلوم گردید آن 

گونه که برخی مدعیان می گویند نیست!
دکان چهار نبش اعضای یک فراکسیون!

در این رابطه بهرام پارسایی سخنگوی فراکسیون 
امید در گفت وگو با روزنامه شرق درباره تعداد اعضای 
فراکسیون اظهار داشته است: »اگر همه پایبند بودند، 

الان بالغ بر 160 عضو داشتیم.«
وی درباره اعضای واقعی می گوید: »من می گویم 
همان 105 رأیی که در زمان ریاســت آقای عارف به 
ثمر رسید، فراکسیون امید پس از آغاز به کار مجلس 
ریزش داشــته و البته این طبیعی اســت. عده ای به 

مجلس که رسیده اند، تغییر جهت داده اند...«
پارسایی می افزاید: »متأسفانه گروهی فرصت طلبی 
سیاسی دارند و همین  ما و مردم را به اشتباه می اندازد. 
رقم درست که در بیاید، ما هم با مردم رودربایستی 
نداریــم. صادقانه می گوییم ایــن تعداد رأی داریم و 

حسب همان آرا در مجلس کار خواهیم کرد.«
وی همچنین می گوید » اینکه بخواهی چهارنبش 
باشی و جایی بروی که به نفعت باشد، درست نیست. 
همین چند نبش بودن لطمه زیادی به کشــور وارد 
کرده اســت. اتفاقاً اصولگرای چارچــوب دار بهتر از 
اصلاح طلبی چندنبش بوده و حرمتش بیشتر است. 
متأسفانه افرادی داریم که با جهت باد رأی و نظرشان 

تغییر می کند.«
شــرق همچنین به چالش های پیش آمده برای 
فراکســیون امید در رابطه با جلســه رای اعتماد به 

وزرای پیشــنهادی رئیس جمهور پرداخت و به نقل 
از سخنگوی این فراکسیون از تنبیه و سلب عضویت 

برخی اعضای فراکسیون امید خبر داد.
زد و بندی که اصلاح طلبان را بی آبرو کرد!

سایت اصلاح طلب انتخاب نیز در گزارشی دیگر 
با متهم کردن برخی اعضای فراکســیون امید به زد 
و بند نوشت این فراکسیون در حال سوزاندن ریشه 

اعتماد مردم به جریان اصلاحات است.
انتخــاب در ادامه نوشــت : اکنون با بالا گرفتن 
اعتراضات در شبکه های اجتماعی نسبت به عملکرد 
فراکســیون امید در جریان رای اعتمــاد به وزرای 
پیشــنهادی، برخی اعضای این فراکســیون به تقلا 
افتاده اند تا با هزینه از رهبر جریان اصلاحات و سپر 
کــردن او، مانع از ادامه انتقادات شــوند، تذکرات و 
گوشــزدهایی که اکثرا مبتنی بر نیاز جدی جریان 
اصلاحات بــه مقابله با رانت خواری و پالایش درونی 

است.
این انتقاد که برخی نمایندگان عضو فراکسیون 
امیــد به جای آنکــه به دنبال حقوق مردم باشــند 
پیگیر منافع شخصی خود هستند انتقادی است که 
عطریانفر عضو حزب کارگزاران نیز بدان اشاره کرده 

و پرداخته است.
محمــد عطریانفــر، عضو حزب کارگــزاران در 
گفت و گویــی اظهار داشــت : ما به عنــوان برخی از 
چهره های اصلاح طلب در جبهه اصلاحات، اطلاعات 
دقیقی از آنچه در فراکسیون امید و پارلمان می گذرد 
نداریم، این ایراد وجود دارد که بعضا شاهد بودیم برخی 
از نمایندگان بیش از آنکه ذهنشان متوجه مسئولیت 
ملی و کلان خود باشــد، برخی از توقعات و مطالبات 

شخصی یا منطقه ای خود را تعقیب می کردند.
فاضل میبدی فعال سیاسی اصلاح طلب نیز در این 
باره می گوید : اگر در ۴ سال آینده ضربه ای بخوریم، 
از مجلس می خوریم. من شخصا معتقدم لیستی که 
در این دوره برای مجلس ارائه کردند، لیست عقلانی 

نبود و بیشتر احساساتی بود.
وی خاطرنشان کرد: متاسفانه افرادی برای حضور 
در لیست امید انتخاب شدند که اگر شاید سراغ برخی 
از اصولگرایان معتدل می رفتیم، بهتر بود. برخی از این 
آقایان، بیشتر از اینکه دنبال اصلاح طلبی باشند، دنبال 

منافع خود هستند.
صادق زیباکلام از فعالین سیاسی اصلاح طلب نیز 
نحوه عملکرد فراکسیون امید در جریان رای اعتماد به 
وزرای پیشنهادی انتقاد کرده و می گوید : این 110 تا 
150 نماینده ای که به عنوان فراکسیون امید و نزدیک 
به اصلاح طلبان در مجلس دهم جمع شده اند، ظرف 
این دو ســال گذشته به هیچ وجه کارنامه خوبی بجا 

نگذاشتند، البته به جز چند نفر انگشت شمار.
توان دفاع از حقوق مردم نیست!

از ســوی دیگر روزنامه زنجیره ای آرمان نیز در 
گزارشی با  اشاره به تحولاتی که انتقادات به فراکسیون 
امید را تشدید کرد نوشت »عملکرد ضعیف فراکسیون 
امید و عدم تعامل آنها با سایر فراکسیون ها برای رای 
اعتماد به وزیر اصلاح طلب و عدم رای به وزرایی که 
از مطالبات اصلاح طلبانه مردم فاصله دارند و همچنین 
افزایش رای اعتماد وزرای اصلاح طلب باعث نگرانی 
نسبت به کابینه روحانی از سوی جریان اصلاحات و 

بدنه اجتماعی این جریان شد«
در بخــش دیگــری از این گــزارش آمده بود 
»]عملکرد ضعیف فراکســیون امیــد [ این ابهام را 

در میــان حامیان اصلاحات به وجــود آورد که آیا 
فراکســیونی که با حمایت حداکثری بدنه اجتماعی 
اصلاحات در انتخابات مجلس شــورای اسلامی 9۴ 
به مجلس ورود پیدا کرد، توان تحقق سایر مطالبات 
جامعــه را دارد و در آینده این فراکســیون چگونه 
می خواهد از حقوق حامیــان خود به عنوان وکلای 

ملت در سراسر کشور دفاع کند؟ «
نمایندگان بدعهد فراکسیون امید را معرفی کنید!

به دنبال بررســی صلاحیت وزرای پیشنهادی 
رئیس جمهور در مجلس شورای اسلامی و رای نیاوردن 
بی طرف اعتراضات به فراکسیون امید گسترش یافت 
تــا آنجایی که برخی از تنبیــه نمایندگان عضو این 

فراکسیون سخن گفتند.
روزنامه زنجیره ای شرق نیز در شماره 5 شهریور 
سال جاری خود به نقل از محسن میردامادی از فعالین 
سیاسی مدعی اصلاحات و عضو حزب منحله مشارکت 

از نمایندگان خواست بدعهدی نکنند.
به گزارش شرق »محسن میردامادی معتقد است 
اگر انتخابات حزبی باشد، دیگر این اتفاق نمی افتد که 
یکی با فهرســت حزب یا جریانی رأی بیاورد و فردا 

بگوید من وامدار هیچ کس نیستم! 
شرق در گزارش دیگری می نویسد : »عهدشکني 
برخي  از اعضا در فراکســیون امید و عملکرد خلاف 
اساســنامه داخلي فراکســیون این روزها نقدهاي 
درون فراکسیوني را به دنبال داشته، از بهرام پارسایي 
که خواهــان معرفي خاطیان و تنبیه آنها شــده تا 
غلام رضا حیدري که به نقد فهرســت امید پرداخته 
است. حالا فاطمه سعیدي و عبدالرضا هاشمزائي دو 
عضو دیگر فراکسیون امید...به صراحت از خواسته شان 
براي معرفي و خروج بي تعهدها از فراکســیون خبر 

داده اند.«
در این رابطه آفتاب یزد نیز در گزارشی نوشت: در 
پارت اختصاص یافته به اصلاح طلبان در بهارستان، قرار 
است پالایشی انجام شود. آنها که هم پیاله اصلاح طلبان 
می شدند، اما با اصولگرایان پیمان می بستند، تصفیه 
شــوند و در عوض کســانی جایگزین گردند که به 
نــام اصلاح طلبی، اما بــه کام اصولگرایی به فعالیت 
نپرداخته اند که البته بنا به گفته علیرضا رحیمی این 

پالایش انجام خواهد شد.
از لیست رانتی انتظار بیشتری نمی رود!

آبان ماه ســال گذشته روزنامه زنجیره ای آرمان 
در گزارشــی به انتشار خبر بسته شدن پولی لیست 
امید برای مجلس دهم از ســوی الهه کولایی یکی از 
فعالین اصلاح طلب پرداخته و نوشت : » ورود با رانت و 
پول به لیست امید؛ این خبر توسط الهه کولایی فعال 
سیاسی اصلاح طلب اعلام شد؛ خبری که اگر در برخی 
کشورها منتشــر می شد، پس از انتشار آن بلافاصله 
موجی از اســتعفا از فعالیت سیاسی و عذرخواهی را 
با خود به همراه داشت، اما اکنون در عرصه سیاسی 
ایران خبری از این دست نیست. جالب آنکه یکی از 
تصمیم گیران درباره لیســت امید در تهران این خبر 

را اعلام کرده است.«
طبیعی اســت افرادی که بــا پرداخت پول وارد 
یک لیست شده و از گذر آن نماینده مجلس شده اند 
بــا پرداخت پول بیشــتر می توانند خط و خطوط را 
عوض کرده و جهت دیگری به تمایلات سیاسی خود 
بدهند و کســانی که این گونه لیســت خود را برای 
حضور در انتخابات بسته اند نباید گلایه ای از تبعات 

آن داشته باشند!

رئیس شورای مرکزی جبهه مردمی انقلاب اسلامی با بیان اینکه 
تشکیل جبهه مردمی در آســتانه انتخابات موجب نگرانی جریان 
ضدانقلاب شد گفت: جبهه مردمی مشکل تاریخی جریان انقلابی 

برای وحدت را حل کرد.
حجت الاسلام محمدحســن رحیمیان در گفت و گو با فارس در ارزیابی 
عملکرد جبهه مردمی در دوره انتخابات گفت: به نظر می رسد جبهه مردمی 
در مجموع عملکرد مناســبی داشته است، هر چند انتقاداتی متوجه جبهه 
بوده و برخی هم به حق است اما باید توجه داشت که در انتخابات اخیر جبهه 
مردمی گام بلندی در تحقق وحدت جریان انقلاب برداشــت و این مسئله 
کوچکی نیست، این معضلی است که جبهه انقلاب همواره گرفتار آن بوده و 

عبور از آن با هیچ کدام از مکانیسم های سابق جواب نداده بود. 
وی ادامه داد: هیچ کس نمی تواند ارزش وحدت و رسیدن به کاندیدای 
واحد را انکار کند. البته می دانید اینکه اجماعی صورت بگیرد یا نه هم یک 
مســئله آماری است و بستگی به شــرایط خاص آرا در شب انتخابات دارد؛ 
جریان انقلابی برای اولین بار از یک ظرفیت تصمیم گیری ملی در انتخابات 
اســتفاده کرد. این ظرفیت از پایین ســازمان یافته بود، البته طبیعی است 
که شما هر جمعی ایجاد کنید همیشه کسانی خواهند گفت که این جمع 
ناقص اســت ولی بالاخره برای اولین بار بدنه جبهه انقلاب درباره مهم ترین 
مسئله سیاسی کشور یعنی انتخابات ریاست جمهوری مستقیما نظر داد و 

نظر آن اعمال شد.
حجت الاسلام رحیمیان گفت: جبهه مردمی توانست روند تعدد حضور 
نامزدهای جریان انقلابی در انتخابات را اصلاح کند و برای اولین بار جریان 
انقلابی با یک سیستم رای گیری منسجم، نامزد نهایی جریان انقلابی را معرفی 
کرد. می توان این مکانیسم را اصلاح کرد ولی ارزش اصل آن را نمی توان و 
نباید انکار کرد، در عین حال اشــکالاتی وجود داشته است که به شدت در 

حال کار روی آن هستیم و ان شاالله مرتفع خواهد شد.
وی اظهار داشت: جبهه مردمی در انتخابات 96 مانند هر تشکیلات نوپای 
دیگر کاستی هایی داشته است اما باید توجه داشت که این انتخابات تجربه 
اول جبهه بود و در مقاطع آتی عملکردها اصلاح خواهد شد؛ آسیب اول این 
بود که کار بسیار دیر شروع شد. ما باید با دولت مستقر رقابت می کردیم و 
لازم بود بســیار زودتر خودمان را برای این کار مهیا می کردیم. آسیب دوم 
این بود که برخی از نیروهای انقلابی از این دایره )البته به انتخاب خودشان( 
بیرون ماندند که طبعا فرصت کافی برای تعامل بیشتر با آنها وجود نداشت.

رئیس شــورای مرکزی جبهه مردمی انقلاب اســلامی همچنین گفت: 
جبهه مردمی توان خود را محدود به دوران انتخابات در کشور نکرده و قصد 
دارد در حوزه های مختلف، فراتر از موضوع انتخابات عمل نماید و به دور از 
سیاســی کاری های مرسوم، باری از دوش کشور و مردم بردارد. در گام اول 
باید تشــکیلات خود را نوسازی کنیم. اصلاحات مهمی لازم است تا حضور 
و نقش مردم در جبهه تقویت شود. هم باید نیروهای جدیدی وارد شوند و 
همچنین باید الگوی کار تشکیلاتی متناسب با اهداف پیش رو اصلاح شود. 
رحیمیان همچنین با  اشاره به تخریب ها علیه جبهه مردمی گفت: تشکیل 
جبهه مردمی در آستانه انتخابات و حرکت به سمت وحدت جریان انقلابی 
موجب نگرانی جریان ضدانقلاب شــد و از همــان ابتدای کار به تخریب و 
هجمه علیه نامزدهای جریان انقلابی پرداختند. جریان ضد انقلاب همیشه 
به دنبال اختلاف افکنی میان نیروهای انقلابی بوده و هست. بخش مهمی از 
تخریب ها ناشی از فعالیت ضدانقلاب بود. به علاوه جریان رقیب هم از هیچ 

تلاشی در جهت تخریب کوتاهی نکرد. 

حجت الاسلام رحیمیان:

ارزش وحدت و رسیدن به كاندیدای واحد 
قابل انکار نیست

رئیس  ســازمان حج و زیارت درباره 
برنامه اعزام زائر به سوریه، گفت: مترصد 
از سوی  امنیتی  پیوســت  فراهم شدن 
سوریه هستیم. چون ما می خواهیم زائر 
بفرستیم و دولت ســوریه باید سازوکار 
امنیتی را فراهــم کند، اطلاع داریم این 
کشــور مقدمات این پیوســت را آماده 

کرده است.
به گــزارش فارس، حمیــد محمدی در 
اولین نشســت خبری با اصحاب رسانه بعد از 
حج تمتع درباره تعیین تکلیف 11 زائر ایرانی 
مجهول الهویه که از فاجعه منا بازمانده اند، گفت: 
در حج امسال هفت خانواده از این زائران حضور 
 DNA داشتند که پیش از ایام تشریق، نمونه
آنها در عربستان گرفته شد و ما منتظر پاسخ 
هستیم. این زائران همچنان در عربستان حضور 

دارند تا نتیجه مشخص شود.
وی ســپس درباره پرونده منا و پیگیری 
مطالبات ایــران، توضیح داد: این پرونده یکی 
از موضوعــات مهم مورد مذاکره با وزارت حج 

عربستان بوده که از سوی سازمان حج ایران و 
نماینده بعثه مقام معظم رهبری در دیدارهای 
مکرر با وزیر حج عربستان پیگیری شده است. 
پاسخی که این وزارتخانه به ایران اعلام کرده 
ایــن بوده که مــا همچنان در حال بررســی 

موضوع هستیم.
رئیس ســازمان حج و زیارت بیان داشت: 
ریشه یابی و  بررسی علت بروز فاجعه منا همواره 
یکی از مطالبات جدی ما بوده که هیچ گاه از آن 
غفلت نکرده ایم. در کنار آن نیز دیه جانباختگان 
منــا را هم مطرح کرده ایــم. طبیعتا به نتیجه 

رسیدن آنها سازوکار خود را دارد.
وی خاطر نشان کرد: با تأخیر در توافقات 
ایران با کشور عربستان مهلت کمی برای فراهم 
آوردن شــرایط حج تمتع در اختیار داشــتیم 
این درحالی اســت که با توجه به افزایش 20 
درصدی حجم کل زائران همه کشورها در حج 
96 و شــرکت بالغ بر 500 هزار نفر جمعیت 
اضافه نســبت به ســال های گذشــته، تلاش 
کردیــم امکانــات لازم را در کوتاه ترین زمان 

ممکن فراهم کنیم.
رئیس سازمان حج و زیارت همچنین یادآور 
شد: 2 مأمور خاطی فرودگاه جده رسما محاکمه 
شده اند و در حال گذراندن دوران محکومیت 
خود در زندان هستند و مشکل مذاکرات ما در 

عمره این موضوع نیست.
بــه گفته وی، هم اکنون 6 میلیون نفر در 
نوبت عمره هســتند که 3 میلیون نفر آنها در 
بانک ملی و به همین تعداد در بانک ملت ثبت 
نــام کرده اند که در صورت برقراری عمره، آنها 

براساس اولویت به ترتیب اعزام خواهند شد.
محمدی درباره برنامه های عتبات، گفت: 
ثبت نام عتبات که دوره محرم را در برمی گیرد، 
از 31 مردادماه آغاز شــده و تا 6 مهرماه ادامه 
دارد. حدود ۴5 درصد از این کاروان ها به صورت 
هوایی و مابقی زمینی اعزام خواهند شد. قیمت 
سفر هوایی بین یک میلیون و 300 هزار و یک 
میلیون و 900 هزار تومان است. هزینه این سفر 
به صورت زمینی از 800 هزار تا یک میلیون و 

300 هزار تومان تمام می شود.

رئیس ســازمان حج و زیارت خاطرنشان 
کــرد: روزانه بین 2000 تا 2200 نفر به عراق 
اعزام می شوند که در محرم این تعداد افزایش 
پیــدا می کند، اما در اربعین اعزام کاروان ها به 

صورت کامل قطع خواهد شد.
رئیس سازمان حج و زیارت گفت: هزینه 
ویزا در سامانه سماح به صورت ریالی حدودا یک 
میلیون و 920 هزار ریال است که طبق توافق 
با بانک مرکزی، قرار شــده این رقم براساس 
نرخ رسمی و روزانه اعلامی از سوی این بانک 
تعیین شود. برای همین خیلی دقیق نمی توان 
گفت مبلغ ریالی چقدر است ولی حدودا 192 

هزار تومان است.
محمدی درباره برنامه اعزام زائر به سوریه 
نیز ابراز داشت: چون مذاکرات و پیگیری هایی 
را انجام داده ایم مترصد فراهم شــدن پیوست 
امنیتی از ســوی ســوریه هســتیم. چون ما 
می خواهیم زائر بفرســتیم و دولت سوریه باید 
سازوکار امنیتی را فراهم کند. اطلاع داریم این 
کشور مقدمات این پیوست را آماده کرده است.

رئیس  سازمان حج و زیارت خبر داد

فراهم شدن مقدمات پیوست امنیتی اعزام زائر به سوریه


